
دوشنبه  < 24 اردیبهشت < 1403خبر2
سال هشتم 
شماره 2108

رئیس سازمان انرژی اتمی خبر داد:

رآکتورهستهای
درشیرازاحداثمیشود

رئیس سازمان انرژی اتمی از تأسیس رآکتور هسته ای جدید در شیراز خبر داد 
و گفت: این اقدام در جهت توسعه علوم و فنون هسته ای و کار تحقیقاتی، علمی 
و آموزشــی انجام می شود. به گزارش ایرنا، محمد اسلامی درباره احداث رآکتور 
جدید هســته ای در شــیراز، گفت: این اقدام و برنامه مشترک در جهت توسعه 
علوم و فنون هســته ای و کار تحقیقاتی، علمی و آموزشی انجام می شود. شیراز 
یکی از مکان های مورد نظر در جهت نیل به این هدف اســت و در حال حاضر 
در حال تهیه زمین و طراحی هســتیم تا بتوان کار را شروع کرد. رئیس سازمان 
انرژی اتمی در ادامه درباره برگزاری کنفرانس بین المللی علوم و فنون هسته ای 
اخیر افزود: کنفرانس بین المللی علوم و فنون هسته ای با شرکت ۲۲ کشور برای 
اولین بار در اصفهان برگزار شد؛ سطح مقالات و ارائه ها در تراز بالایی قرار داشت 
و حدود ۱۰۰ ســخنران خارجی و ۱۰۰ سخنران داخلی در این اجلاس شرکت 
داشتند. اسلامی همچنین از برگزاری این کنفرانس به صورت دوسالانه خبر داد 
و افزود: این کنفرانس تنها جایی است که علوم و فنون هسته ای خارج از زنجیره 

انحصاری نظام استکباری شکل می گیرد و به فعالیت خواهد پرداخت.
در این باره فریدون عباســی، نماینده مردم کازرون در مجلس شــورای اسلامی 
و رئیس پیشین ســازمان انرژی اتمی در حاشیه اجلاس اصفهان درباره رآکتور 
هسته ای شــیراز هم گفته بود که ســازمان انرژی اتمی در حال پیگیری برای 

ساخت یک راکتور ۱۰مگاواتی در شیراز است.

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی فارس خبر داد:

عملیاتاجراییشهرکمسکونی
البرزجهرمآغازشد

سرپرســت اداره کل راه و شهرســازی فارس گفت: عملیات اجرایی آماده سازی 
شــهرک مسکونی جدید ۳۶۲ هکتاری جهرم به نام شــهرک البرز آغاز شد. به 
گــزارش اداره ارتباطات و اطلاع رســانی اداره کل راه و شهرســازی فارس، ناصر 
رضایی افزود: این شــهرک جدید برای احداث ۹هزار و ۴۰۰ واحد مســکونی به 
شــکل ویلایی ۲طبقه و ۳ طبقه طراحی شده است. وی ادامه داد: شهرک جدید 
جهرم در قالب یک شــهر پست مدرن به سبک ایرانی اســلامی طراحی شده و 
فضاهای مناســب جهت گردشــگری، صنایع دانش بنیان و آموزش عالی در آن 
پیش بینی شده؛ همچنین محلات آن نیز مسجدمحور است. او اظهار کرد: ۳هزار 
و ۳۰۰ واحد از ظرفیت این شــهرک در جهت قوانین حمایتی طراحی شــده و 
به طرح بزرگ نهضت ملی مسکن اختصاص داده می شود که نیاز فعلی مردم را 

براساس تعهدات دولت در طرح نهضت ملی مسکن پاسخ خواهد داد.

15واحدمتخلفنانوایی
درنیریزبهتعزیراتمعرفیشدند

مدیر جهادکشــاورزی شهرســتان نی ریز گفت: در بازرسی های صورت گرفته از 
واحدهای خبازی توسط شورای آرد و نان شهرستان نی ریز، ۱5واحد متخلف به 
تعزیرات حکومتی به  منظور تشکیل پرونده معرفی شدند. به گزارش روابط عمومی 
مدیریت جهاد کشاورزی شهرســتان نی ریز، علیرضا بصیری تصریح  کرد: طرح 
تشــدید نظارت بر فعالیت نانوایان در شهرستان از ابتدای سال جاری آغاز شده 
است و با جدیت ادامه دارد. به گفته وی، تخلف این واحدها  شامل موارد صنفی و  
بهداشتی بوده است. بصیری تأکید کرد: نانوایی ها موظف به نصب تابلو اطلاعات 
دقیق نانوایی، رعایت نوبت دهی و ساعت پخت، بهبود کیفیت نان و رعایت مسائل 
بهداشتی هستند. این مقام مسئول یادآور شد: همشهریان می توانند در صورت 
مشــاهده هرگونه تخلف، مراتب را به اداره صمت، اتــاق اصناف و این مدیریت 

گزارش دهند و یا در سامانه ۱۲۴ تخلف را ثبت نمایند.

بنادر،دارایینامشهودملی
ســهم اقتصاد ایران از تبادل تجاری از طریــق بنادر چه میزان 
اســت و آیا دولتمردان ما به این مهم توجه داشــته  ند؟ یکی از 
علل توفیق در اجرای تبادل تجاری بین ایران با سایر کشورهای 
جهان از طریق بنادر فراهم آوردن دیپلماسی اقتصادی است که 
سال های سال است در نوشــته های خود به آن اشاره داریم، اما 
و گویا آنچنان که باید و شــاید بــه این ظرفیت عظیم اقتصادی 

تجاری توجهی نمی شود. 
با اعمال تحریم های اقتصادی علیه ایران در چهار دهه گذشته این 
اقتصاد دریا بود که ما از آن محروم شده ایم؛ چراکه ظرفیت های 
موجود بالفعل نشــدند و امکان مناســبی  برای تبادل بین تجار 
ایرانی با تجار ســایر کشورهای جهان ایجاد نشد و از همه مهم تر 
شاید و شــاید کیفیت محصولات ایرانی در دوران تحریم با افت 
قابل توجهی مواجه شده باشد. مناطق مهم اتصال به اقتصاد دریا 
را می تــوان در مناطق آزاد دید که گاهــاً این مناطق آزاد مورد 
بی توجهی تیم های اقتصادی دولت قرار گرفته و بخش خصوصی 

نتوانسته است در این مناطق عرض اندام کند. 
امروزه مفهــوم ارزش افزوده در مباحث اقتصادی بســیار حائز 
اهمیت اســت و بنادر به عنوان حلقه ای از زنجیره لجستیکی که 
باعث ایجاد ارزش افزوده می شوند، مطرح هستند. در نظام ارزش 
افزوده، بنادر از یک سیستم توزیعی انبارگرا که وظیفه اش تخلیه 
و بارگیری کالاهای انبارشده در محوطه های بندر است، تبدیل به 

یک سیستم توزیعی سفارش  گرا می شوند.
بالغ بر ۹۰ درصــد از تجارت جهانی از طریق حمل ونقل دریایی 
انجام می شــود، زیرا این نوع حمل ونقل دارای مزایای بســیاری 
همچــون قیمت ارزان، انتقــال حجم و وزن انبــوه کالا، انتقال 
سریع و بی خطر کالاهاست و این مزایا موجب شده تا حمل ونقل 
دریایــی و راه های آبی از توجه ویژه ای برخوردار شــوند. به طور 
میانگین، سالانه حدود ۲5هزار میلیارد تن بار توسط حمل ونقل 
دریایی جابه جا می شــود. حمل ونقل دریایی کالاها نقش کلیدی 
در تجــارت خارجی به ویژه تجارت فراقاره ای جهان دارد و بدون 
وجود حمل ونقل دریایی، واردات و صادرات کالا که پایه تجارت 
مدرن جهانی اســت، امکان پذیر نیســت. بنادر ایران در دریای 
خزر، دریای عمــان و خلیج فارس قادر بــه جابه جایی بیش از 
۱۶۰میلیون تن بار در افق ۱۰ساله خواهند بود و خدمات مؤثری 

را برای صاحبان کالا و مشتریان فراهم می آورند.
بنادر با نقش تعیین کننده در سازمان دهی فضای ملی می توانند 
مطابق میل بازار و مشتریان و نیز همگام با تکنولوژی روز، مسیر 
توســعه و بهبود را طی کنند و جایگاه بهینه و بهره  ور را نه تنها 
برای خود، بلکه برای ذینفعان در بازار رقابتی جهانی فراهم آورند.

بنادر کارا و فعال، علاوه بــر تنوع در صادرات و خروج از اقتصاد 
تک محصولــی، نقش ارزشــمندی در کاهش بهای تمام شــده 
کالاها دارند و با توجه به گســتردگی سواحل دریایی کشور، این 
زیرســاخت ها می توانند جریان سرمایه گذاری را به درون فضای 

ملی هدایت کنند.
بنادر از جمله عوامل تســریع در فرآیند توســعه اقتصاد ملی و 
منطقه ای و یکی از حلقه های اصلی حمل و نقل دریایی و مبادی 
ورود و خروج کالا به شــمار می روند که در سراســر دنیا، حکم 

دارایی های راهبردی ملی را دارند.
با نگاهی به مسیر کشتی رانی آسیا - اروپا به عنوان مسیر شرق به 
غرب، می توان دریافت که بنادر ایران جایگاه شایســته ای در این 
مسیر جهانی دارند و عبور از خاک ایران در مقایسه با مسیر کانال 
سوئز که مســیر بزرگ تجارت میان آسیا و اروپا تلقی می شود، 

حدود 5هزار کیلومتر کوتاه تر است.
راهبردهای عمومی توســعه بنادر ایران، شامل انتخاب قسمتی 
از بازار برای به دســت آوردن نقش رهبری در آن، شناســایی و 
تقویت نقاط قوت، برطرف کردن نقاط ضعف جهت تقویت مزیت 
رقابتی و جایگاه در بازار تجارت حمل ونقل دریایی اســت. بنادر 
جزو دارایی های نامشهود ملی هســتند که با دو عامل عمده بر 

بهای تمام شده کالاهای داخلی تأثیرگذار هستند.
کارشناســان حــوزه حمل ونقــل معتقدند که امــروزه به دلیل 
پیچیدگی  های تجارت بین المللی و ایجاد سیستم های حمل ونقل 
مبتنی بر مدیریت کارآمد، توزیع کالا و خدمات در محیط رقابتی 

امروز بسیار حائز اهمیت است.
به گفته کارشناسان، کیفیت کارایی در بنادر با سه عامل سرعت، 
هزینه و ایمنی سنجیده می شود؛ هرچه  بندر دارای سرعت بالا، 
ایمنی بیشــتر و هزینه کمتر باشــد، علاوه براینکه به عنوان یک 
سیســتم کارا و باکیفیت نقش توزیــع کالا را بر عهده می گیرد 
و یک مزیت رقابتی بســیار حائز اهمیت برای تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان نیز محسوب می شود.
امروزه مفهــوم ارزش افزوده در مباحث اقتصادی بســیار حائز 
اهمیت اســت و بنادر به عنوان حلقه ای از زنجیره لجستیکی که 
باعث ایجاد ارزش افزوده می شوند، مطرح هستند. در نظام ارزش 
افزوده، بنادر از یک سیستم توزیعی انبارگرا که وظیفه اش تخلیه 
و بارگیری کالاهای انبارشده در محوطه های بندر است، تبدیل به 

یک سیستم توزیعی سفارش  گرا می شوند. 
در سیســتم توزیعی سفارش گرا، هدف بهینه سازی فعالیت هایی 
اســت که تحویل کالا از طریق یک زنجیره حمل ونقل به زنجیره 
دیگری را تضمین می کند و به منظور بهینه ســازی کل سیستم، 
رویکرد تدارکاتی مشــخص می کند که چه موقع و کجا و چگونه 
بایــد اقدامات لازم صورت پذیرد. ایــن رویکرد به معنای تعیین 
دقیــق محل، زمان و شــیوه اســتفاده از هر یــک از روش های 
حمل و نقل اســت. با وجــود تمام این اطلاعات و دانســته ها اما 
همچنان در انتظار رونق اقتصادی از تمامی وجوه سرمایه گذاری 
و راه های صادراتی هســتیم و امیــد داریم این راه ها به زودی به 

مسیر اصلی رونق اقتصادی خود بازگردند. 

فرزاد وثوقی- روزنامه نگار 

Farzadvossoghi@gmail.com

سـرمـقـالـه

عضو دفتر حفظ و نشــر آثار حضرت آیت الله خامنه ای از دیدار خانواده شــهید زاهدی 
بــا معظم له خبــر داد. به گزارش ایســنا، مهدی فضائلی در حســاب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »رهبر انقلاب پس از نماز ظهر و عصر دیروز در دیدار 
با خانواده  شــهید زاهدی)هم زمان با چهلمین روز شــهادت ســردار سرلشکر زاهدی( 
فرمودند که شهادت شــهید زاهدی موجب پیامدهای باارزش و بااهمیتی شد. عظمت 
جمهوری اسلامی ایران ظاهر شد و همه این ها به برکت شهادت ایشان بود. او به دست 

اشقی الخلایق به شهادت رسید«.

رهبر معظم انقلاب در دیدار خانواده شهید زاهدی چه گفتند؟

اســتاندار فارس در اولین جلســه شورای 
حفاظت  از منابع آبی بر ضرورت اســتفاده 
منطقی از آب شرب تأکید کرد و در مباحث 
موضوع  عمرانی اقتصادی،  زیرســاخت های 
آب را اصلی ترین مســئله استان دانست. به 
گزارش شیرازنوین به نقل از روابط عمومی 
و امــور بین الملل اســتانداری فارس، دکتر 
محمدهادی ایمانیه، یکشنبه ۲۳ اردیبشهت 
در اولین جلسه شورای حفاظت از منابع آبی 
و سازگاری با کم آبی استان فارس در سال 
جاری ضمن تبریک ایام دهه کرامت گفت: 
در مباحث زیرساخت های عمرانی اقتصادی، 
آب، موضوع اول اســتان اســت و به قدری 
اهمیت دارد که اغلب روزها یک یا دو جلسه 

را به آن اختصاص می دهم.
اســتاندار فارس با اشــاره به اینکه یکی از 
راه های حفظ منابع آبی، برداشــت منطقی 
از سفره های آب زیرزمینی است، بر ضرورت 
نصب کنتور هوشــمند بــر روی چاه های 
موجود در ســطح اســتان تأکیــد کرد و 
مدیرکل مدیریت بحران استان را مأموریت 

داد برای اتمام هرچه سریع تر این طرح، هم 
در بخــش خصوصی و هم در بخش دولتی 

نظارت مستمر داشته باشد.
وی، فرمانداران را مســئول ارشــد اجرای 
این طرح در شهرســتان ها دانست و گفت: 
تحقق این مهم در شهرستان ها جزو تکالیف 
فرمانداران است؛ اگر با متخلفان به صورت 
قانونی برخورد نشــود به عموم مردم ظلم 
شده است. ایمانیه تصریح کرد: فرماندارانی 
که میــزان پلمــب چاه هــای غیرمجاز و 

همچنین نصب کنتور بر روی چاه های آب 
در شهرستان  آنها کمتر از 5۰ درصد سهمیه 

باشد تذکر کتبی دریافت می کنند.
نماینده عالی دولت در فارس در ادامه طرح 
جامع آب را مورد توجه قرار داد و خواستار 
اجــرای هر برش این طــرح، بلافاصله پس 
از تدوین شــد. وی به شــهرداری شیراز و 
شهرداری شهر جدید صدرا هم هشدار داد 
که صرفاً تا پایان ســال جاری اجازه آبیاری 
فضای ســبز با آب شرب یا آب چاه را دارند 

و از ابتدای سال ۱۴۰۴ صرفاً باید از پساب 
تصفیه شده اســتفاده کنند. استاندار فارس 
بــا بیان اینکه مــا ملزم به اجــرای قوانین 
و مقررات هســتیم، خاطر نشــان کرد: از 
ظرفیت های قانونی اســتان برای جلوگیری 
از کاهــش منابع آب حداکثر اســتفاده را 
خواهیم کرد. وی ادامه داد: تأمین آب شرب 
در اولویت اول مباحــث مرتبط با آب قرار 
دارد؛ چه بسا شرایط به گونه ای رقم بخورد 
که کاشــت برخی محصولات مانند برنج و 

هندوانه با استفاده از آب چاه  ممنوع شود.
ایمانیه مسئولان دستگاه های مرتبط را نیز 
موظف کرد تا نســبت به ابطال پروانه هایی 
که از صــدور مجوز و تخصیــص آب آنها 
بیش از یک ســال گذشــته و تاکنون هیچ 
فعالیتی در آن زمینه انجام نپذیرفته است، 
اقدام کنند. در ابتدای این جلســه گزارشی 
از عملکرد اقدامات صورت گرفته در ســال 
گذشــته و همچنیــن وضعیــت بارندگی، 
منابع آب در ســال آبی جاری و پیش بینی 

هواشناسی ارائه شد.

آگهی مزایده عمومی اجاره 

سالن های ورزشی دانشگاه شیراز

دانشگاه شــیراز در نظر دارد نســبت به مزایده اجاره 
یکجای سالن های ورزشی خود از طریق مزایده عمومی 
اقدام نمایــد. از متقاضیان دعوت بــه عمل می آید تا 
جهت خرید اســناد مزایده و اطلاع از جزئیات بیشتر، 
از تاریــخ 1403/2/23 لغایت 1403/2/27 به ســامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد(، به شماره مزایده 
5003060042000004 مراجعه نمایند. کلیه مراحل مزایده 
از خرید اســناد تا اعلام برنده از طریق آن درگاه صورت 
می پذیرد، لذا نســبت به ثبت نام و اخذ گواهی امضای 

الکترونیکی اقدام گردد.
شناسه آگهی: 1715939                                           م.الف /1302 

استاندار فارس در جلسه شورای حفاظت  از منابع آبی:

آبیاریفضایسبزباپسابانجامشود
دکتر ایمانیه به شهرداری شیراز و شهرداری شهر جدید صدرا هشدار داد که صرفاً تا پایان سال جاری اجازه آبیاری فضای سبز

 با آب شرب یا آب چاه را دارند و از ابتدای سال 1404 صرفاً باید از پساب تصفیه شده استفاده کنند

بانک قرض الحسنه مهر ایران جایگاه پنجم شبکه بانکی کشور از نظر 
تعداد تراکنش های پذیرندگی را حفظ کــرد، اما آنچه در دوره زمانی 
فروردین 1403 مشهود است افزایش سهم این بانک نسبت به دوره های 
گذشته اســت؛ به طوری که در نخستین ماه سال جاری سهم بانک به 
6.43 درصد از کل تراکنش ها افزایــش یافت و فقط با 0.43 درصد با 
جایگاه چهارم فاصله دارد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحسنه، 
بنابر نخستین گزارش ماهانه شاپرک در سال 1403، بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در  فروردین ماه ســال جاری با کســب 6.43 درصد تعداد 
تراکنش های پذیرندگی، پنجمین بانک کشور از نظر این شاخص بوده 
است. این بانک از نظر مبلغ تراکنش های پذیرش شده نیز با 5.1 درصد 
ســهم، در جایگاه نهم قرار گرفت و توانست با رشد در هر دو شاخص 
نسبت به ماه قبل از آن، جایگاه خود را حفظ و تثبیت کند و برای کسب 

رتبه بالاتر خیز بردارد.
بانک قرض الحســنه مهر ایران در ابزار پذیــرش موبایلی که یکی از 
ابزارهای مهم، در دســترس و فراگیر است، در بین 30 بانک و مؤسسه 
مالی در جایگاه ســوم قرار گرفت. نخستین بانک قرض الحسنه کشور 

همچنین موفق شــد در ســهم مبلغی از تراکنش هــای موبایلی نیز 
رتبه سوم را کسب کند. بانک قرض الحســنه مهر ایران از نظر تعداد 
کارت های بانکی تراکنش دار با بیش از 3.45 درصد در جایگاه نهم قرار 
گرفته اســت. در شاخص مبلغ تراکنش های صادرشده هم این بانک با 
5 درصد، جایگاه هشــتم شبکه بانکی کشور را به خود اختصاص داده 
است. همچنین در مجموع تراکنش های صادرشده و پذیرش شده نیز 
با نزدیک به 3۹1میلیون تراکنش، هشــتمین بانک پرتراکنش کشور 
بوده است. از نظر شاخص گردش مالی شاپرکی که نشان دهنده مجموع 
مبالغ تراکنش های انجام شده به وســیله کارت های هر بانک و مبالغ 
پذیرش شده توسط ابزارهایی است که به شبای همان بانک متصل اند، 
بزرگ ترین بانک قرض الحســنه کشور موفق شــده با ثبت ۹83هزار 

میلیارد ریال در رتبه هشتم نظام بانکی کشور قرار گیرد.
بانک قرض الحســنه مهر ایران در نخســتین ماه سال 1403 عملکرد 
مطلوبی در شاخص های شبکه شــاپرک داشته است؛ به  طوری که در 
همه شاخص ها رشد داشــته و ادامه این روند در سال جاری می تواند 

جایگاه بانک را در شبکه پرداخت بیش  از پیش ارتقا دهد.

خیزبانکقرضالحسنهمهرایرانخیزبانکقرضالحسنهمهرایران
برایپیشتازیدرتراکنشهایشاپرکیبرایپیشتازیدرتراکنشهایشاپرکی

مدیرعامل آبفای استان اصفهان خبر داد:

تأمین پایدار آب شهر زاینده رود با احداث مخزن و خطوط انتقال جدید
 محبوبه عزیز- گروه خبر- اصفهان

 مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان از بهره برداری خط انتقال آب جدید شــهر زاینده رود تحت عنوان طرح آبرســانی به باغ بهادران در منطقه لنجان خبر داد. حسین اکبریان هزینه اجرای 
این پروژه را بالغ بر ۲8میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: خط انتقال از مخزن جدید ۲۰۰۰ متر مکعبی تا محله های بابا شیخعلی و بیستجان به طول کلی ۳۳7۰ متر اجرا شده که شامل 
۱۱7۰متر لوله چدنی قطر ۲5۰ میلی متر و ۲۲۰۰ متر لوله پلی اتیلن قطر ۲۰۰ میلی متر می شود. وی در خصوص جمعیت تحت پوشش این طرح افزود: محله های بابا شیخعلی و بیستجان 
با ۳۰۱۹ مشترک و ۶5۰۰  نفر جمعیت تحت پوشش این طرح قرار گرفته اند؛ همچنین  محله بهجت آباد با ۱5۰ مشترک و 5۰۰ نفر جمعیت نیز با اجرای خط فرعی به طول7۶۰ متر 
در آینده به این طرح اضافه خواهند شد. مدیرعامل آبفای استان اصفهان هدف از اجرای این طرح را تأمین آب پایدار شهر زاینده رود در محله های بابا شیخعلی و بیستجان عنوان کرد و 
گفت: در این محله ها از نظر ذخیره و فشــار آب در زمان های اوج مصرف با مشــکل مواجه بودیم که با در مدار بهره برداری قرار گرفتن این طرح، مشکل برطرف و مخزن قدیمی محله بابا 
شیخعلی نیز که در حریم  محور آزادراه اصفهان- شهرکرد بود از مدار خارج شد. گفتنی است طرح آبرسانی به باغ بهادران از سال ۱۳۹۹ آغاز و بودجه آن از محل اعتبارات عمرانی شرکت 

آبفای استان اصفهان تأمین شد.


